

[Text]

• 1620

**Mr. Martin:** When will the figures from the census of last summer be available?

**Dr. Kirkham:** With respect to the population counts?

**Mr. Martin:** Yes.

**Dr. Kirkham:** With respect to the total population counts for the country, the preliminary estimates came out in October; the final ones will be out in June, I believe.

**Mr. Wallace:** My target date is May, sir. The final population count will be out in May.

**Mr. Martin:** The Chairman is looking a little nervous, so I will . . .

**The Vice-Chairman:** I am not nervous, Mr. Martin. I just think that we have to go.

The meeting is now adjourned until anytime before 5.15 o'clock, if we can make it. If members cannot make it by 5.15 o'clock, the meeting will be adjourned until 9.30 a.m., Tuesday, March 15, when the Committee will consider Bill C-37.

A recess.

• 1715

**The Vice-Chairman:** The meeting will come to order. Mr. Martin was the questioner but he has not come back.

Mr. Stevens is next on the list.

**Mr. Stevens:** Thank you very much, Mr. Chairman. I was wondering if I could explore with Dr. Kirkham a different thing from what has been discussed so far. I would like to get on to your handling of the implicit price index and the consumer price index.

First of all, perhaps we can agree on what those two indexes were, on average, say, for 1976. As I understand it, the implicit price index, according to your last estimates, was about 9.4 per cent and your consumer price index was 7.5 per cent for the 1976 year.

**Dr. Kirkham:** Yes, that is correct, Mr. Stevens, the C.P.I. being the average of the increase in 1976 over 1975.

**Mr. Stevens:** Correct. And the implicit price index the over-all inflation increase. Could you describe for the Committee the essential differences between what you include in the C.P.I. and the bigger concept of what you include in the implicit price index itself?

**Dr. Kirkham:** I can give you a global answer and, if you find that the detail into which I go, Mr. Stevens, is not sufficient, there are certainly people here who could provide much more detail.

Basically, in terms of the G.N.P., implicit price index, the methodology that is used to compute that is this. There are something in the order of 300 price indices, including the C.P.I., industry selling price indices and other indices of that sort, that are used to deflate individual series that go to make up the total of G.N.P., and each time you deflate one of those

[Interpretation]

**M. Martin:** A quand est fixée la publication des résultats du recensement de l'été dernier?

**M. Kirkham:** En ce qui concerne le relevé de la population?

**M. Martin:** Oui.

**M. Kirkham:** Les chiffres estimatifs pour l'ensemble du pays ont été publiés au mois d'octobre dernier; les chiffres définitifs devraient paraître en juin.

**M. Wallace:** Les chiffres définitifs paraîtront en mai.

**M. Martin:** Je vois que le président commence à s'énerver . . .

**Le vice-président:** Pas le moins du monde, monsieur Martin, mais je crois que nous ferions mieux d'y aller.

La séance est levée jusqu'à 17 h 15, pour autant que nous puissions revenir. Si cela s'avère impossible, la séance est levée jusqu'au mardi 15 mars à 9 h 30, lorsque nous étudierons le Bill C-37.

Suspension de la séance.

**Le vice-président:** Messieurs, nous reprenons nos délibérations. M. Martin avait la parole mais il n'est pas encore revenu.

Donc, la parole est à M. Stevens.

**M. Stevens:** Je vous remercie, monsieur le président. Je voudrais aborder un tout autre problème avec M. Kirkham, notamment celui de l'indice des prix implicites et de l'indice des prix de détail.

Il faudrait commencer par se mettre d'accord sur ce qu'étaient en moyenne ces deux indices pour l'année 1976. D'après vos dernières prévisions, l'indice des prix implicites était de 9.4 p. 100 et l'indice des prix de détail de 7.5 p. 100 en 1976.

**M. Kirkham:** C'est exact, monsieur Stevens, l'indice des prix de détail représentant la hausse moyenne intervenue entre 1975 et 1976.

**M. Stevens:** C'est exact. Tandis que l'indice des prix implicites représente l'inflation globale. Quels sont les facteurs dont vous tenez compte dans l'élaboration de l'indice des prix de détail par opposition à l'indice des prix implicites?

**M. Kirkham:** Je vais vous donner un aperçu général, et si cela ne vous suffit pas, mes adjoints pourront vous fournir plus de détails.

L'indice des prix implicites du produit national brut est calculé comme suit: nous utilisons quelques 300 indices de prix, y compris l'indice du prix de détail, les indices des prix industriels et d'autres indices qui sont utilisés pour corriger les séries individuelles constituant le produit national brut du coefficient de déflation; or chaque fois que l'on corrige ainsi